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سید حسن خمینی:
سیاست حکمرانی باید در جهت فقرزدایی باشد

همزمان با سالروز تأسیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و تأسیس حساب ۱۰۰ 
امام، جمعی از مدیــران و کارکنان این نهاد با آرمان های امام خمینی تجدید 

میثاق کردند. 
حاضران سپس با یادگار امام دیدار کردند.

حجت الاســلام والمسلمین سید حسن خمینی در این دیدار طی سخنانی با 
اشــاره به یکی از آیات قرآن کریم، مصداق »خســرالدنیا و الآخره« را کسانی 
عنوان کرد که مسیر خود را مطابق نتیجه کار تعیین می کنند و یادآور شد: امام 
راحل می گویند، تنها آنهایی تا آخر خط با ما هستند که درد فقر و محرومیت 
و استضعاف را چشیده باشند. اگر ما دلمان را به این خوش کنیم که اهل زرق 
و برق پای جمهوری اسلامی ایستاده اند، به تعبیر قرآن به کسانی چشم داریم 

که همواره بر لبه قضایا و نه در دل ماجرا هستند. 
وی با اشاره به تأسیس نهادهایی چون کمینه امداد و بنیاد مسکن توسط امام، 
تصریح کرد: نگاه جامعه اســلامی باید محرومیت زدا باشد. به محض تأسیس 
جمهوری اســلامی نگاه امام به محرومان بود. در حوزه مسکن نیز به دو بخش 

باید توجه کرد؛ سیاست های حمایتی و سیاست های محرومیت زدایی. 
یادگار امام با تاکید بر اینکه سیاســت حکمرانی باید در جهت فقرزدایی باشد، 
تصریح کرد: اینگونه نباشــد که عده ای دنبال زدودن فقر باشــند، اما از آنسو 
سیاستهای ما فقرزا باشد. نباید نگاه ما فقط به  سمت بالا بردن تولید ناخالص 
داخلی و پایین آوردن ضریب جینی باشــد. انسان ها را نباید عدد ببینیم، چرا 
که در صورت بهبود این شاخص ها باز هم اقشار آسیب پذیر و مستضعف وجود 

دارند. 
سید حسن خمینی یا اشــاره به فربه شدن قشر متوسط در دهه اول انقلاب، 
گفت: سیاست گذاری و قانون نویسی نیز در آن دوران در جهت رشد یک قشر 
و مقابله با ســرمایه داران زالو صفت بود. بنیاد مســکن نیز در راستای همین 
سیاســت تأسیس شد. حوزه مسکن از بخش های مهم محرومیت زدایی است، 
چرا که تملک خانه برای ایرانیان امر مهمی در راستای دوری از فقر است. البته 

سیاست گذاری در این زمینه، میان شهرهای بزرگ و کوچک تفاوت دارد. 
یادگار امــام، با توصیه به توجه به محرومین و فقرا و مســتضعفین به عنوان 
موسسین نظام و کسانی که برای آن خون دادند، هشدار داد: نظام نباید خدای 

نکرده از مستضعفین و فقرا روی برگرداند.

رویداد

فیاض زاهد خبر داد
مجوز رهبر انقلاب 

برای سرمایه گذاری آمریکا در ایران 
عضو شورای اطلاع رســانی دولت از مجوز رهبری به پزشکیان برای سرمایه 

گذاری هزار میلیارد دلاری آمریکا در ایران خبر داد.
فیاض زاهد در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: » آنچه باعث تقویت دیپلماسی 
سیاسی شد تاکید بر راهبرد  دیپلماسی اقتصادی بود. پیشنهاد جامعی )هزار 
میلیارد دلار( پیشــنهاد شد.  پزشــکیان موضوع را با رهبری مطرح  و مجوز 
گرفت. به آمریکا ارائه و توپ به چرخش درآمد. در آینده جزییات بیشــتری 

ارائه می شود. ایران بهشت سرمایه گذاری است.«

علی اکبر صالحی:
امیدواریم »مسقط« 

پایه گذار بهاری دائمی در خاورمیانه شود
وزیر خارجه دولت دهم در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: مــا همواره با 
دســت پر از »مسقط« بازگشتیم؛ امید که این شــهر پایه گذار بهاری دائمی 

در خاورمیانه شود. 
علی اکبر صالحی رئیس پیشین سازمان انرژی انرژی اتمی در شبکه مجازی 
ایکس نوشت: »مسقط« دلالت بر محل تولد دارد. سیزده سال پیش در زمان 
خدمتم در وزارت خارجه، در همین شهر گفت و گو های مستقیم پیشابرجامی 
با ایالات متحده تولد یافت. در سیاست پیش بینی نه ممکن است نه مطلوب، 
اما ما همواره با دســت پر از مسقط بازگشــتیم. امید که این شهر پایه گذار 

بهاری دائمی در خاورمیانه شود.

پیش بینی معاون دفتر پزشکیان از نتایج مذاکرات 
هفته آینده ایران و آمریکا

محمدمهدی طباطبایی درشــبکه اجتماعی ایکس نوشت: وقتی بر سر منافع 
ملی توافق، وحدت و اجماع وجود داشــته باشــد اقــدام و عمل معنی پیدا 

می کند و نتیجه بخش است.
محمدمهدی طباطبایی معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوری 
در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: وقتی بر سر منافع 
ملی توافق، وحدت و اجماع وجود داشــته باشــد اقــدام و عمل معنی پیدا 

می کند و نتیجه بخش است.
در ســایه همدلی ها و اتفاق نظر برای ایران اســت که مذاکرات هفته آینده 
صرفنظر از هر شــکل و نتیجه ای که داشته باشــد، امیدبخش، امنیت ساز و 

انسجام آفرین خواهد بود.

سوشیال

ترامپ و تابوشکنی مذاکره با دشمن سرسخت
ادامه از صفحه 1

چهارم - عادی ســازی روابط با ایران فراتر از تابوشکنی: ترامپ با 
خروج از توافق برجام، سیاست خارجی دولتش را برای مذاکره و توافق جدید 
همراه با دیدار سران ایران در همان دوره اول ریاست جمهوری خود طراحی 

و تا پایان دولتش به دنبال یک تابوشکنی شگفت با ایران بود.
اکنون در دولت دوم ترامپ که با تهدید ایران به جنگ و حمله پیشگیرانه 
به مراکز اتمی ایران، سیاست خارجی تهاجمی علیه ایران را نمایش می دهد، 
جلوه ای از الگوی تابوشکنی روابط با ایران از سوی دولتمردان ترامپ و ایران 
در حال پیگیری بوده اســت و مذاکرات پشــت پرده بــرای گریز از جنگ و 

دستیابی به توافق ادامه دارد.
مذاکرات پنهانــی ایران و آمریکا با پوششــی از تهدیدات دو طرف برای 
تهاجــم به منافع و منابع راهبردی یکدیگر، تــلاش دو دولت ایران و ایالات 
متحده آمریکا برای یک تابوشــکنی است که ممکن است به احیای روابط دو 

کشور منجر شود.
ترامپ نشان داده اســت که آرزو دارد روابط تنش زای آمریکا با دشمنان 
درجه یک خود حتی در محور شــرارت )ایران، کره شــمالی و...( را فراتر از 
تابوشکنی نیز ادامه دهد و احیای روابط و تعامل دوستانه با آنان را برقرار کند.

شکستن تابوی نزدیک به 5۰ ساله روابط ایران و آمریکا به عنوان دو سوی 
یک مناقشه پنهان و آشکار ژئوپلیتیک جهانی می تواند به برسازی نظم نوین 

جهانی نیز منجر شود.
سیاســتگذاری خارجی ایالات متحده آمریکا در دولت نخســت و همین 
چهار ماه دولت دوم ترامپ بر فردگرایی حکمران استوار بوده و ترامپ تلاش 

دارد تا منافع راهبردی کشورش را با ظرفیت های فردی خود برآورده سازد.
تمنای ترامــپ برای درج نام خود به عنوان یک رئیس جمهوری بزرگ و 
یک شــخصیت مهم نظام جهانی تنها از مســیر تابوشکنی در سیاستگذاری 

خارجی ممکن است.
بنابراین ترامپ برای رســیدن به چنین جایگاهی با دشــمنان درجه یک 
خود مانند: ایران، روســیه، کره شمالی، حماس و ... وارد مذاکره، تعامل شده 

و دوستان خود را شگفت زده و ناراضی کرده است.
الگوی سیاستگذاری خارجی دولت ترامپ چنان ابهام آمیز است که تحلیل 
آن سخت نشان می دهد، اما همین ابهام در سیاستگذاری خارجی سبب شده 
تا ترامپ بتواند در پوشــش تهدید دشمنان درجه یک ایالات متحده آمریکا 
مانند: روســیه، ایران، کره شمالی، حماس و ... راه را برای برقراری مذاکره و 

احیای روابط پیشین با آنها نیز هموار کند.
تابوشــکنی ترامپ در مذاکره با دشمنان شــماره یک آمریکا که نگرانی 
و نارضایتی دوســتانش را موجب شــده اســت، می تواند آرزوی ترامپ برای 
آشفته سازی نظم جهانی و دشمنان نزدیک تر از دوستان برای ایالات متحده 

آمریکا را برآورده کند.

یادداشت

نماینده مجلس:
در مذاکره با آمریکا باید ثابت کنیم 

ایران دنبال ساخت 
سلاح هسته ای نیست

نماینده مردم بم در مجلس به الزامات مذاکرات غیرمستقیم 
با آمریکا پرداخت و درخواست هایی را از تیم مذاکره کننده 
مطرح کرد. موســی غضنفرآبادی نماینده مردم بم، درباره 
الزامات مذاکره غیرمســتقیم جمهوری اســلامی ایران و 
ایالات متحده آمریکا گفت: برخی کشورها، از جمله آمریکا، 
به طور بی اساســی بحث هایی را علیه ایران مطرح کرده اند 

مبنی بر اینکه ما به دنبال سلاح هسته ای هستیم.
بنا به روایت از مهر، او افزود: بنابراین، در مذاکرات پیش رو 
باید اثبات کنیم که ایران اســلامی به دنبال ساخت سلاح 
هسته ای نیست. البته استفاده صلح آمیز از انرژی هسته ای 
حق مسلم همه کشورها، از جمله جمهوری اسلامی ایران 
است. نماینده مردم بم در مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: محور مذاکرات باید تنها بر اثبات این موضوع متمرکز 

باشد که ما به دنبال سلاح هسته ای نیستیم.
این نماینده مجلس ادامه داد: اگر طرف مقابل در مذاکرات 
بخواهد مسائل هسته ای ایران را تعطیل کند یا موضوعات 
دیگری را مطرح و مطالبه کند، در این صورت مذاکره مردود 
خواهد بود. او تاکید کرد: تیم مذاکره کننده کشورمان باید 
فقط در چارچوب مسائل و قوانین نظام عمل کند و هدف 
ما در این مذاکره، اعلام شفاف این نکته است که جمهوری 
اســلامی ایران به دنبال بمب اتم و سلاح هسته ای نیست، 
اما حق اســتفاده صلح آمیز از انرژی هسته ای را بر اساس 

قوانین بین المللی داریم.
غضنفرآبادی همچنین خاطرنشان کرد: ما قطعاً در مذاکرات 
به سمت کاهش توان دفاعی و نظامی خود نخواهیم رفت و 

این موارد مورد مذاکره نخواهد بود.

سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:
فروش داروی بیماری های نادر توسط 

خود بیماران در بازار آزاد
سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت: هزینه 
بالای دارو به گونه ای که اگر یک کســی بیماری نادر دارد 
و باید ۳ دارو اســتفاده کند، تنها ۲ تا از آن ها را اســتفاده 
می کنــد و یکی را در بازار آزاد می فروشــد، یا یک دارو را 
اســتفاده می کند ۲ داروی دیگر را می فروشد، ما باید این 
موارد را مدیریت کنیم. سلمان اسحاقی در گفت وگو ایلنا، 
درباره تخصیص ارز برای واردات دارو گفت: در پیگیری های 
که کردیم، ما اصرار داشــتیم که از محل ۱۱ میلیارد یورو 
که برای کالاهای ارزی تخصیــص پیدا می کند، کالاهای 
ستاره دار مشخص شود که برای حوزه بهداشت و درمان چه 
اقداماتی انجام خواهد شد. سخنگوی کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس شورای اســلامی ادامه داد: با پیگیری هایی 
که وزیر بهداشت کردند و اصراری که کمیسیون بهداشت 
داشــت، قرار شد سه و نیم میلیارد یورو تفاهم نامه ای بین 
وزارت بهداشت و سازمان برنامه و بودجه منعقد شود تا این 
مبلغ در حوزه دارو و تجهیزات پزشــکی استفاده شود که 
برای کالاهای اساسی بوده است. سازمان غذا و دارو نه تنها 
این مبلغ را لازم داشت، بلکه نزدیک به ۲ میلیارد یورو هم 

از محل ارز مبادله ای نیز درخواست داشت.
وی با بیان این که ما اعتقاد داریم که اگر امسال به موضوع 
تأمیــن ارز دارو و تجهیزات پزشــکی توجه نشــود، مردم 
توانایی درمان را نخواهند داشت، یادآور شد: امروز مشکلی 
که داریم، هزینه بالای دارو اســت به گونه ای که اگر یک 
کسی بیماری نادر دارد و باید ۳ دارو استفاده کند، تنها ۲ تا 
از آن ها را استفاده می کند و یکی را در بازار آزاد می فروشد، 
یا یک دارو را استفاده می کند و ۲ داروی دیگر را می فروشد، 

ما باید این موارد را مدیریت کنیم.

بیت الله عبدالهی:
برکناری دبیری سرمایه اجتماعی دولت 

را افزایش داد
یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که 
»پزشــکیان فردی پاک دست و ســالم است که به دنبال 
خدمت بوده و هیچ گاه به دنبال اعمال و رفتار پوپولیستی 
نیست«، گفت: از نظر من اقدام رئیس جمهوری در برکناری 

معاون خود موجب افزایش سرمایه اجتماعی دولت شد.
بیت الله عبدالهی عضو مجمع نمایندگان آذربایجان شرقی 
در گفت وگو با ایســنا با اشــاره به برکناری معاون ارلمانی 
رئیس جمهوری به دلیل ســفر تفریحی به قطب جنوب با 
بیان این که »آقای پزشکیان فرد کاملًا معتقدی است و هر 
آنچه عمل می کند بر اساس اعتقادات قلبی اش است«، اظهار 
کرد: از نظر آقای پزشــکیان سفر تفریحی به قطب جنوب 
توســط اعضای کابینه قابل قبول نیست ولو اینکه این سفر 
با هزینه شخصی انجام شده باشد. اعتنقاد پزشکیان بر این 
است که در شرایط فعلی کشور نباید این سفر انجام می شد. 
وی با تاکید بر این که »پزشــکیان فردی پاک دست و سالم 
اســت که به دنبال خدمت بوده و هیچ گاه به دنبال اعمال 
و رفتار پوپولیســتی نیست«، گفت: از نظر من اقدام رئیس 
جمهوری در برکناری معاون خود موجب افزایش ســرمایه 
اجتماعی دولت شد؛ آقای پزشکیان اگر باز هم ببیند که از 
اعضای دولت کسی اقدامی می کند که موجب ایجاد هزینه 
برای کشور می شود، همان برخوردی را می کند که با آقای 
دبیری معاون پارلمانی خود کرد چراکه او فرد سالمی است 
و این سلامت همواره همراه او بوده است. بارخورد تصمیمات 
اینچنینــی برای رئیس جمهوری اصلًا مهم نیســت و او بر 
اســاس اعتقادات خود تصمیم گیــری می کند؛ در تصمیم 
گیری اخیــر و پیامی کــه او برای برکنــاری معاون خود 
صــادر کرد نیز این موضــوع را دیدیم. این نماینده مجلس 
افزود: ما آقای پزشــکیان را می شناختیم اما کسانی که او را 
نمی شناختند الان می فهمند که او چه آدمی است و زمانی 
که موضوع اصول و اعتقادات فردی اش مطرح باشد، چگونه 
به راحتی با دوست چند ساله خود رفتار می کند؛ گرچه آقای 
دبیری کار خلاف شرع و اخلاقی  انجام نداده بود. عبدالهی 
همچنین با بیان این که »من هم معتقدم که کسی که معاون 
رئیس جمهوری است به جای اینکه در دوران مسئولیت، به 
ســفرهای پرهزینه برود، می تواند به نیازمندان و روستاهای 
محروم کمک کند«، تاکید کرد: رفتارهای اشرافی در دولت 
پزشکیان جایی ندارد. وی درباره عملکرد شهرام دبیری در 
معاونــت پارلمانی رئیس جمهوری عنوان کرد: آقای دبیری 
پیــش از انتصاب به عنوان معاون پارلمانی رئیس جمهوری 
در شــورای شهر تبریز و شــورای عالی استانها فرد موفقی 
بــود و به همین دلایل نیز به عنوان معاون رئیس جمهوری 
منصوب شد او در معاونت پارلمانی عملکرد بدی نداشت اما 
نمی توان گفت که عملکردش کاملًا قابل قبول است چراکه 
اگر اینچنین بود، وزیر اقتضاد استیضاح نمی شد؛ با این حال 
آقــای دبیری هیچ گاه در این جایگاه بهد نبال پول و ثروت 
نبود چراکه فرد ثروتمندی اســت. این نماینده مجلس در 
پایان در پیشــنهادی به رئیس جمهوری گفت: به نظر من 
فردی باید در این جایگاه قرار بگیرد که سابقه نمایندگی و 

حضور در مجلس را داشته است.

مجلس

مذاکرات  روز شــنبه  از  اگــر چــه 
ایران و آمریکا آغاز  غیرمستقیم میان 
خواهد شــد اما در طرف دیگر میدان، 
تیم  به سمت  توپخانه مخالفان مذاکره 
مذاکره کننده و دولت چهاردهم هدف 
گرفته شــده و هجمههای زیادی روانه 

پاستور میشود.
در همین راســتا، حجت الاســلام رســول 
منتجبنیــا، فعال سیاســی اصلاح طلب، در 
گفتوگویــی با خبرآنلاین، دربــاره مذاکرات 
غیرمســتقیم میان ایــران و آمریکا گفت: 
ضرورت های اجتماعی و سیاســی ما را وادار 
می کند تا قائل به شــرایط شده و سماجتی 
درباره مسائل نداشته باشــیم. اصل مذاکره 
چه کشور آمریکا باشــد یا کشورهای دیگر، 
اصل مذاکره یک امر قابل قبول عقلا اســت. 
در تاریخ اسلام به ویژه در زمان پیامبر)ص(، 
امیرالمومنیــن)ع( و ائمه اطهــار، با کفار و 
مشــرکان مذاکــره می کردنــد و پیروز هم 

می شدند که برکاتی هم داشت.
وی ادامه داد: کتاب هایــی مانند الاحتجاج 
طبرسی یا کتاب های تاریخی معصومین)ع( 
پر از محاجه، مناظره، گفت وگو و مذاکرات با 
دشمنان و کفار است. علما هم در طول تاریخ 
با غیرمســلمانان، شــیعیان با سایر مذا هب 
گفت وگو کردند و این موضوع هیچ مسئله ای 

نداشت. اصل مذاکره قابل قبول و کار عقلایی 
است. اگر طرفی از مذاکره احساس کند که 
طرف مقابلــش، می خواهد حرف خودش را 
تحمیل کند و تابع حقیقت نیست، این دیگر 

مذاکره نیست و تسلیم در برابر او است.
این فعــال سیاســی اصلاح طلــب گفت: 
بنابرایــن، اصل مذاکره یــک امر قابل قبول 
است و نباید این اصل را نقض کرد. نکته دوم 
درباره مباحث مستقیم یا غیرمستقیم بودن 
مذاکرات اســت. به هر دلیلی مسئولان ما از 
مذاکره مستقیم بابت اینکه بگویند پای میز 
مقامات آمریکایی نشستند، ابا دارند. این کار 
به نظر من صحیح نیست، وقتی اصل مذاکره 
را پذیرفته و لازم دانسته ایم، چرا از مذاکره 
مستقیم شانه خالی کرده یا پای وساطت یک 
کشور بزرگ یا کوچک دیگر در میان باشد؟

بنابر گفته منتجب نیا، چه رئیس جمهور و 
چه هیأت مذاکره کننده باید مجاز باشــند 
که با هیــأت مذاکره کننده آمریکایی حرف 
بزنند تا موضوع جلســه را بــا مقامات عالی 
نظام در میان بگذارند. اگر مقامات عالی نظام 
نپذیرفتند، عملی نمی شود و مشکلی نیست.

وی با اشــاره به آغاز مذاکرات غیرمستقیم 
ایران و آمریکا از شنبه گفت: اینکه گفتند روز 
شنبه، هیأت ایرانی با هیأت آمریکایی مذاکره 
می کنند، کار خوبی اســت. البته به نظر من 

مذاکره مستقیم است. مذاکره مستقیم حتما 
به این معنا نیســت که آقای ترامپ با آقای 
پزشــکیان صحبت کند. وقتی ما پذیرفتیم 
یــک هیأتی از ایــران با یک هیــأت دیگر 
آمریکایی نشســته و صحبت کند، مستقیم 
است. فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان 
کرد: اگر این سطح به نتیجه نرسیده و گفتند 
باید در ســطح عالی تری باشد، آن زمان باید 
فکر شود که آیا مقامات عالی اجرایی حاضر 
هســتند پای میز مذاکره بنشینند یا باید به 
وسیله واسطه این اقدام انجام شود. بنابراین، 
من به ایــن موضوع انتقــاد دارم و نباید به 

موضوع مذاکره غیرمستقیم تکیه کرد.
وی افزود: این هیأتی که برای مذاکره می رود، 
باید هیأتی قوی و قدرتمند باشد. باید بر همه 
اوضاع مســلط بوده و تاحدودی هم اختیار 
داشــته باشــد که در زمان مذاکره دستش 
نلــرزد، بتواند قول بدهد و بــا مقامات ایران 
هماهنگ باشد. البته تا به الآن که می خواهند 
برای مذاکره بروند، پیشرفت بوده و امیدواریم 
طرف مقابــل هم تمرد نکند تا به یک جمع 

بندی برسیم.
منتجب نیا گفت: طبیعتا اولین موضوعی که 
در مذاکره مطرح می شــود، بحث دستیابی 
ایران به ســلاح اتمی اســت. ما بارها اعلام 
کردیم که خواهان آن نیســتیم، سلاح اتمی 

خلاف شــرع بوده و رهبری هم فتوا دادند. 
بنابراین اولین گام برداشته شده و باید بر آن 

تاکید شود.
فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره کارشکنی 
تندروها و مخالفــان مذاکره با آمریکا گفت: 
هیچ شک و تردیدی نیست که در مسئله ای 
با این اهمیت، بدون نظر مقام معظم رهبری، 
نمی تواند از ســوی دولت، وزارت خارجه یا 
تیم مذاکره کننده پیگیری شود. حتی افراد 
تندرو و مخالفان مذاکره هم می دانند که این 
موضوع با نظر و تاییــد رهبری امکان پذیر 

است نه نظر دولت یا وزیر امور خارجه.
وی با طرح این سوال که چرا تندروها با علم 
به این موضوع کارشــکنی می کنند، تصریح 
کرد: بنده اعتقاد دارم که این افراد یکدست 
نیســتند. برخی از آنان دچار یک اشــتباه 
اعتقادی شــدند و فکر می کننــد که وقتی 
گفتیم مرگ بر آمریکا یــا با آمریکا مذاکره 
نمی کنیم، باید در این راه تمام کشور را نابود 
کنیم. این موضوع را جریان های آموزشــی و 
تئوریسین های منحرف همین جریان به این 
افراد القا کردند که اسلام و نظام چنین است 

و باید با دنیا در جنگ باشیم.
منتجب نیــا گفت: عده ای هم هســتند که 
مریــض بوده و با اصل نظام مشــکل دارند، 
اما نمی توانند صریحا بر روی نظام شمشــیر 
ببندند. به همین خاطــر، با تصمیماتی که 
به تایید رهبری رســیده را زیر سوال برده و 

کارشکنی می کنند.
وی با بیان اینکه ریشــه این جریانات همان 
تفکر ارتجاعی انجمن حجتیه اســت، گفت: 
این ها ما و نظام را طاغوتی می دانند و تلاش 
می کننــد تا نظام را بــه حداقل ترین اقتدار 
برســانند و ایده های خودشــان را عملیاتی 
کنند. بعید نیســت تندروها صاحب نظریه 
دوم باشند. اما نباید نگران بود زیرا رهبری در 
موضوع مذاکره ســر سوزنی کوتاه نمی آیند، 
ایشــان آگاه به مسائل هستند. این افراد هم 
می دانند که رهبری در جریــان ماجرا قرار 
دارد. وی ادامــه داد: یــک تقابلی میان این 
جریان با رهبــری، انقلاب، امام )ره( و مردم 
اســت. تا بــه الان میدان خالــی در اختیار 
آنان قرار داده شــده و رشد کردند. این افراد 
مارهایی هســتند که در آستین ما پرورش 
یافته و افعی شدند. آنها میدان دار شده و در 
نظام نفوذ کردند. باید با این افراد مقابله کرد 

و کار را به دست مردم و عقلا بسپارند.

قائم مقام حزب اعتماد ملی گفت: نگاه 
فراتر  مذاکره  بــه  رئیس جمهور  آقای 
از جریانات سیاســی است و ایشان به 
دفاع از منافع ملی، اصل احترام متقابل 
اینکه تصمیم  از  در مذاکرات صرف نظر 
بگیریم آیا مذاکره کنیم یا نکنیم تأکید 

دارند.
»اســماعیل گرامی مقدم« در گفت وگو ایرنا 
با بیان رئیس جمهور به اصل احترام متقابل 
در مذاکرات تأکید کردند، صرف نظر از اینکه 
آیا مذاکره کنیم یا نه، گفت: پزشکیان نکات 
درســتی مطرح کرده اســت از جمله اینکه 

اعلام شد ما طرفدار مذاکره هستیم.
قائم مقام حزب اعتماد ملی اضافه کرد: خود 
من نیــز مقالات و مصاحبه های متعددی در 
حمایت از مذاکره داشــته ام؛ اما اصل احترام 
متقابــل، ابتدایی ترین مســئله در مذاکرات 

است.
وی با بیــان اینکه ما با مذاکره ای که توأم با 
تهدید و تحریم باشــد، مخالف هستیم و به 
نظر می رسد آقای پزشکیان فراتر از مذاکره، 
به دفــاع از منافــع ملی پرداخته انــد، زیرا 
منافع ملی ما مهم تر از بســیاری از شعارها 
و تصمیمات اســت، خاطرنشان کرد: مهمتر 
از اینکــه تصمیم بگیریم که مذاکره کنیم یا 
نکنیم، به وجود آمدن شــرایط برابر و احترام 

متقابل، بدون تهدید و تحریم، است. گرامی 
مقدم با اشاره به مواضع رئیس جمهور درباره 
شــروط مذاکره با آمریکا اظهار کرد: مواضع 
دکتر پزشکیان درخصوص مذاکره، به صورت 
مبســوط و مستدل در راســتای فرمایشات 
رهبری و نگاهی اســت که ایشان به مسئله 
مذاکرات دارند. این فعال سیاسی اصلاح طلب 
در ارزیابــی خود از این موضوع که ترامپ از 
یکسو صحبت از مذاکره و از سوی دیگر ایران 
را تهدیــد می کند، گفــت: تحریم ها ممکن 
اســت برای کشورهای کوچک و کشورهایی 
که ســابقه چندانی ندارند و وابسته هستند، 
کارساز باشد اما کشوری مانند ایران با بیش 
از ۷ هزار سال قدمت و تمدن، دارای ملت ۹۰ 
میلیونی و استعدادهای انسانی و سرمایه های 
نهفته در ذخایر زیرزمینی، کودکانه است که 

بخواهد با این تهدیدها عقب نشینی کند.
گرامی مقدم تاکید کرد: آمریکا با تحریم ها و 
تهدیدها به جایی نخواهد رسید و تنها منافع 
هر دو کشــور را به تعویق خواهد انداخت و 

هیچ منفعتی برای آمریکا نخواهد داشت.
قائم مقام حزب اعتماد ملی یادآور شد: بهتر 
اســت که آمریکا دست از تحریم بردارد و با 
احترام متقابل به اصل مســئله بپردازد و از 
طریق مذاکره مستقیم یا غیرمستقیم، زمینه  
حل و فصل مشکلات میان ایران و آمریکا را 

فراهم کند. فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان 
اینکــه از این رو اگر جامعــه فعال ما، به ویژه 
جامعه زنان و جوانان و پیشکسوتان، مشاهده 
کنند که دولت به احزاب سیاســی اهمیت 
می دهــد، از آنها برنامــه می خواهد و آنها را 
در قدرت شــریک می دانــد، قطعاً به احزاب 
سیاســی گرایش پیدا خواهنــد کرد، یادآور 
شد: این احزاب سیاسی هستند که می توانند 
در جهت توسعه، اقدامات مثبتی انجام دهند 
و در جهان مدرن امروز، نمی توانیم ســاختار 
یا نظامی را پیدا کنیم که احزاب در آن موتور 

محرکه تشــکیل دهنده دولت ها نبوده و یا 
نقشی در توسعه ایفا نکرده باشند.

گرامی مقدم عنوان کرد: اگر احزاب سیاسی 
در دولت ها نقش پیدا کنند، قطعاً پاسخگوی 
عملکرد خــود خواهند بود و مردم از نظامی 
که پاســخگوی خواســته های آنان باشــد، 
رضایت خواهند داشــت. در غیر این صورت، 
اگــر نارضایتی وجود داشــته باشــد، مردم 
رویکرد خود را به سمت احزاب مخالف تغییر 
خواهند داد و این رقابت میان احزاب، موجب 

پیشرفت و توسعه کشور خواهد شد.

منتجب نیا مطرح کرد

پشت پرده مخالفت تندروها با مذاکرات

گرامی مقدم:
نگاه پزشکیان به مذاکره فراتر از جریانات سیاسی است

کرباسچی تاکید کرد

راه  شکستن بن بست در سیاست خارجی
ابطحی: 

باید مراقب مین های اسرائیل بود
کرباســچی درباره مذاکرات ایران و آمریکا گفت: کسی که الان دارد وارد این 
میدان می شــود، واقعا باید به عنوان یک سرباز شهادت طلب نه به فکر آبروی 
خود باشد، نه به فکر اینکه چه کسی در مجلس شعار می دهد یا چه کسی توییت 
می زند یا توهین می کند. اگر می خواهند مصلحت کشور و مردم و وضعیت بهتری 

را برای آینده انقلاب و نظام می  رقم بزنند، واقعا باید شهادت طلبانه وارد شوند.
غلامحســین کرباسچی، دبیرکل پیشین حزب کارگزاران سازندگی در بخشی از گفتگو با 
خبرآنلاین درباره مذاکره ایران و آمریکا به ارزیابی تیم مذاکره کننده ایران در مذاکرات روز 
شــنبه بین ایران و آمریکا، پرداخت و گفت:  به هر حال بضاعت جمهوری اسلامی این ها 
هستند؛ ما که نمی توانیم از خارج دیپلمات وارد کنیم. بالاخره آقای عراقچی هم تجربه ای 
طولانی دارد و مدت ها با آقای ظریف و دیگر دیپلمات های برجسته کشور ما کار کرده است. 
وی افزود: اگر تیم موجود وزارت خارجه و آقای عراقچی باشــند و از دیگران هم مشورت 
بگیرند، امیدواری وجود دارد؛ چرا که مذاکره یک کار شخصی و فردی نیست بلکه جمعی 
است. در این سال ها هم توان دیپلماسی وزارت خارجه، به غیر از ستاره های برجسته ای که 
در گذشته بودند و الان کنار هستند، نشان داده شده است؛ در جاهایی که به وزارت خارجه 
میدان داده شده و از آن خواسته شده که مساله ای از طریق دیپلماسی حل شود کار خود 
را به طریق مثبتی پیش برده است. الان هم اگر دست آقایان باز گذاشته شود، به نظرات 
آن ها بها داده شود و نظرات کارشناسی آن ها پذیرفته شود توان دیپلماسی داریم. این چهره 
شاخص اصلاح طلب گفت: توصیه من این است که در این مقطعی که می تواند برای کشور 
سرنوشت ســاز باشد از آدم های باتجربه اســتفاده کنند،  دچار احساسات نشوند، با مسائل 
معقول برخورد کنند، موقعیت بسیار مهمی است و ضمن اینکه می تواند مردم را امیدوار و 
بسیاری از مسائل کشور را حل کند. کرباسچی گفت: افرادی که می روند ضمن آنکه باید 
هم از توان کارشناسی دســتگاه خود مثل مشاورین استفاده کنند، و هم مقداری تهور و 
جرات چنین میدانی را به خود بدهند که بتوانند راهی را باز کنند. به هرحال یک بن بست 
بسیار ریشه داری در وضعیت سیاسی و خارجی کشور وجود دارد. شکستن این بن بست به 
یک تهور و ازخودگذشتگی هم احتیاج دارد. وی افزود: کسی که الان دارد وارد این میدان 
می شود، واقعا باید به عنوان یک سرباز شهادت طلب نه به فکر آبروی خود باشد، نه به فکر 
اینکه چه کسی در مجلس شعار می دهد یا چه کسی توییت می زند یا توهین می کند. اگر 
می خواهند مصلحت کشور و مردم و وضعیت بهتری را برای آینده انقلاب و نظام می  رقم 
بزنند، واقعا باید شهادت طلبانه وارد شوند. شهادت زمانی با تیر و تفنگ است و زمانی هم با 
همین بدو بیراه گفتن ها، سخنرانی های پیش از دستور و پس از دستور، شعار و این هاست. 

یک فعال سیاســی، تاکید کرد: بنده شخصا به گفت وگوی بین ایران و آمریکا 
در عمان امیدوار هســتم و معقتدم که مذاکره کننــدگان نباید در پیچ و خم 

دیپلماسی سنتی گیر کنند.
حجت الاســلام والمسلمین ســید محمد علی ابطحی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
تاثیــر گفت وگوهای غیر مســتقیم ایران و آمریکا بر آینده روابط دو کشــور، بیان کرد: 
از نگاه بنده واقعا این اتفاق مهمی اســت. تجربــه گفت وگوهای برجامی به خصوص در 
دوران آقــای جلیلــی، نوعی گفت وگو های کش دار بی فایده بــود. از نگاه بنده این نوع 
گفت وگو برای خرید زمان بود. من معتقد هســتم که این بار نباید این اتفاق بیافتد. باید 
در عمان چشــم انداز گفت وگوها روشن شود که آیا به سمت یک راه حل مفید برای دو 
کشــور پیش می رود یا خیر. وی در ادامه اظهــار کرد: علائمی وجود دارد که اگر از آنها 
به خوبی اســتفاده شود، به راه حل نتیجه بخشی برای ملت خواهیم رسید. به خصوص 
در حوزه های اقتصادی که اساســا این گفت وگو به این دلیل انجام می شود تا حوزه های 

اقتصادی رونق پیدا کند.
من برای مذاکره کنندگان آرزوی موفقیت  دارم و امیدوار هســتم خیلی در پیچ و خم 
دیپلماسی ســنتی گیر نکنند. اینکه مذاکرات مستقیم باشد  یا غیر مستقیم. چه کسی 

اول برود. چه کسی آخر برود. کجا برگزار شود. 
این ها در مقابل نتیجه ای که قرار است به آن برسیم کم اهمیت است. این فعال سیاسی 
تصریح کرد: عزت و مصلحت جامعه باید در نظر گرفته شود. حکمت دیپلماسی در حل 
مشــکلات است، نه در نگاه های سنتی. من شــخصا به این گفت وگو ها امیدوار هستم. 
امیدوار هســتم این گفت وگوها به گفت وگوهای طولانی مدت منجر نشود. گذر زمان به 
نفع هیچ کس نیست. واکنش بین المللی نسبت به این گفت وگو ها مثبت بوده است. به 
جز اسرائیل. این روزها اسرائیل به شدت عصبانی به نظر می رسد. خطر جدی نیز وجود 
دارد کــه مین هایی را در راه گفت وگو ها منفجر کننــد. باید مراقبت کرد تا تحت تاثیر 

فضاسازی ها و مین های منفجره اسرائیل قرار نگیریم.
وی در ادامه تاکید کرد: کشــورهای حوزه خلیج فارس و کشــورهای منطقه به برقراری 
آرامش و ثبات علاقه مند هســتند. در سایه آرامش همه کشــورها در خلیج فارس  به 

موفقیت های بیشتری دست پیدا خواهند کرد.
وی در پاســخ به این پرســش که آینده روابط ایران و آمریکا را چگونه ارزیابی می کنید، 
بیان کرد: روابط ایران و آمریکا مســئله بعدی اســت. فعلا حل معضلات اساسی بین دو 

کشور مطرح است. هنوز تا مرحله برقراری ارتباط فاصله داریم.


